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e sustitució

n48h
Servicio técnico
Venta y Reparación de 

Ordenadores, 
videoconsolas, y 

electrónica en general

Área 96 Computer 
 C/ Andreu vidal, 25 - Sant Adrià de Besòs 

Tel. 93 462 18 63 
info@area96computer.com - www.area96computer.com 

Horario: Lunes a Viernes de 10:00h a 14:00h  
y de 16h a 20:30h

Si la reparación dura más de 48horas, 
te prestamos un PC.

(Servicio válido para empresas y comercios)

Sant Adrià.- 
Un any més Sant 

Adrià de Besòs organitza 
una sèrie d’actes i acti-
vitats a la seva agenda 
nadalenca per les festes 
de Nadal.

El Concert de Nadal 
de l’Escola Municipal de 
Música Benet Bails tin-
drà lloc el dijous 19 de 
desembre a les 19 h. Els 
alumnes de l’escola inter-
pretaran un gran repertori 
integrant músiques de 
diferents estils. Per al-
tra banda està programat 

l’Adrilàndia, el Saló Infantil 
i Juvenil que aquest any 
celebra el seu 25è Aniver-
sari. Diferents tallers, jocs 
i divertits espectacles per 
passar unes hores de di-
versió i alegria a tot aquell 
que s’acosti de manera 
gratuïta al saló. Serà el 
divendres 3 i dissabte 4 
de gener de 10.30 a 14h i 
de 16.30 a 20h. 

Un altre de les acti-
vitats programades i més 
emocionant és la Caval-
cada de Reis el diumenge 
5 de gener a la tarda. 

Ses Majestats els Reis 
Mags d’Orient s’hi apro-
paran a la majoria dels 
diferents carrers adria-
nencs per donar la ben-
vinguda els nens i nenes 
de Sant Adrià. Els Reis  
Mags d’Orient ompliran 
d’alegria totes les llars 
de la ciutat amb la seva 
arribada. Un any més el 
Mapping Nadalenc a la 
façana de l’Ajuntament 
de Sant Adrià convertirà 
el consistori en una pan-
talla gegant d’animació i 
música.Pág. 3. 

Desastre ecológico 
en el Besòs

Sant Adrià.- 
El incendio en la plan-

ta de reciclaje de disol-
ventes de Montornès del 
Vallès del 11 de diciembre 
ha tenido una víctima im-
portantísima: el río Besòs. 
Algunos de los productos 
que se trataban en la 
fábrica, y parte del agua 
que se utilizó para la ex-
tinción del incendio, han 
ido a parar a las aguas 
del Besòs. Las primeras 
evidencias de que algo 
no iba bien no tardaron 

en aparecer. Multitud de 
peces han muerto a las 
pocas horas de haberse 
extinguido el incendio, 
incluso ejemplares de 
especies muy resisten-
tes, como las carpas. Los 
expertos también alertan 
de la desaparición de la 
anguila, una especie en 
peligro de extinción.   

Por ahora no se sabe 
cuántos peces han muer-
to por la contaminación 
causada por el incendio. 
Lo que sí se sabe es que 
la zona tardará en recupe-

rarse. Porque no es solo 
que hayan desaparecido 
los peces, sino que dicha 
pérdida de fauna también 
perjudicará al resto de 
animales que se alimen-
tan de ellos, como son 
las aves, los mamíferos o 
los reptiles.    

El Parque Fluvial del 
Besòs se reabrió el 18 de 
diciembre después de una 
semana cerrado. Se reco-
miendó a los vecinos que no 
cogieran agua de los pozos 
cercanos al río, ni directa-
mente del Besòs. Pág.4. 

Recuperada la 
Via Augusta

Badalona.-La cons-
trucció d’un nou edifici 
d’habitatges al barri de 
Coll i Pujol ha posat al 
descobert el traçat de 
la Via Augusta a la ciu-
tat romana de Baetulo 
que connectava les 
principals ciutats roma-
nes, des de Cadis fins a 
Narbona. Pàg.14.

Sant Adrià.- L’Ajun-
tament adrianenc va 
dur a terme un acte 
de reconeixement als 
cossos de seguretat i 
empreses que van par-
ticipar al dispositiu de 
recerca del nadó que va 
ser llançat al riu Besòs 
per seu propi pare el se-
tembre passat. Pàg.6.

Recepció i 
reconeixement

Sant Adrià.- Des de 
principis de desembre 
està en funcionament 
el Tanatori del Litoral. 
Amb cinc sales de vet-
lla, un oratori per 250 
persones i un sistema 
d’incineracions amb 
dos forns pretén ser un 
servei de referència a la 
ciutat. Pàg.5.

Tanatori en 
marxa

El Nadal arriba a 
Sant Adrià amb 

més tradició MANEL GÓMEZ
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Opinió

Un final de año agridulce

El río Besòs ha sido el protagonista de los últimos meses de este 2019 que ya estamos a punto de dejar atrás. Dos noticias han puesto 
al mayor espacio natural de la ciudad en el punto de mira, ambas con tintes trágicos. La primera, en el mes de septiembre, fue la 
búsqueda del bebé de pocas horas que su padre adolescente lanzó al río para deshacerse de él tras un embarazo no deseado de 
dos personas jóvenes que no tuvieron a nadie con quien consultar y que apechugaron con lo que para ellos era un problema en 
ese momento acabando con la vida de un inocente. Precisamente en el acto de reconocimiento a las fuerzas de seguridad y las 
empresas que participaron en el dispositivo de búsqueda que el consistorio adrianense llevó a cabo hace pocos días el alcalde, 
Joan Callau, destacó este hecho. Que dos jóvenes no tuvieron a ningún adulto con el que consultar, analizar y encontrar una solu-
ción, en lugar de tener a su hijo en un motel y tirar su cuerpo al río. La encargada de la búsqueda, Montse Estruch, de los Mossos 

d’Esquadra, destacó el trabajo en común de los cuerpos de seguridad del estado, algo tan de sentido común pero que, desgraciadamente, no siempre 
se cumple, ya que muchas veces las rencillas entre los cuerpos policiales provocan descoordinación y errores. Esta vez no fue así. La mossa también 
destacó el comportamiento de los medios de comunicación, que se mantuvieron al margen y dejaron trabajar a los responsables de la búsqueda. Por 
una vez, se hicieron bien las cosas.

La segunda noticia que tuvo como protagonista al río Besòs es mucho más reciente. El incendio de la planta de reciclaje de disolventes Ditecsa, en 
Montornés del Vallès, provocó una alarma medioambiental en el curso fluvial al detectarse una gran cantidad de peces muertos. Parte de los produc-
tos tratados en la empresa y parte también del agua que los bomberos habían utilizado para la extinción del incendio fueron a parar a las aguas del 
Besòs, matando a gran cantidad de peces, incluso a las carpas, una especie muy resistente. Saltaron todas las alarmas e incluso se habló de que 
se había retrocedido más de 30 años en la recuperación del Besòs. Menos mal que, pocas horas después, la Agència Catalana de l’Aigua informó 
que se habían encontrado carpas vivas a la altura de Santa Coloma de Gramenet, una señal de que el daño no era tanto como se había previsto y 
temido al ver imágenes de peces muertos y algunos videos grabados por vecinos en los que se veía arder las aguas del río por los productos tóxicos 
vertidos en ellas. Dos días después del desastre, se reunieron alcaldes y alcaldesas de los municipios por donde pasa el Besòs, con la Generalitat 
y el Consorcio Besòs-Tordera para analizar la situación. Esta última administración informó que la contaminación se revertirá “en un tiempo más o 
menos corto”. Una buena noticia dada la alerta y el miedo que se generó entre los que habitualmente visitan el Parc Fluvial del Besòs y entre todas 
las personas que hemos conocido el Besòs años atrás en sus años negros. Esperamos, eso sí, que se recupere pronto y que los responsables del 
vertido paguen por sus errores.       

Flores y gaviotas

Que haya flores en todas las épocas 
del año puede resultar conmovedor y 
agradable, pero también se trata de 
un enorme peligro dada la complejidad 
de nuestro tiempo. El cambio de 

temperatura hace milagros, como la aparición de 
gaviotas a cientos de quilómetros del mar.

No todos los milagros son buenos. Una desmedida 
nostalgia provocó al gran Quijote la locura, al querer 
encarnar en su tiempo grandes valores de otras 
épocas, como el de la generosidad. Dispuesto a 
liberar a oprimidos y desdichados sin reclamar nada 
a cambio, se lanzó a los caminos para descubrir 
con extrañeza el despertar de un mundo distinto. Un 
enfriamiento de la mirada que había derrumbado las 
ideas antiguas.

La ciudad ha sido una de las más antiguas invenciones 
del ser humano. Su motivación fue causa de una 
profunda necesidad de relaciones para compartir el 
mundo. Ha sido la corona de la civilización; todas las 
culturas se emocionaron de ese paisaje. Fue la ciudad 
punto de partida y de llegada para la imaginación.

Pero la mancha urbana destruyó el sueño y la 
armonía. El  mundo se volvió forastero perdiendo 
la calidez del afecto. Junto a la ciudad crece la 
deforestación, el desperdicio, las desigualdades, el 
alto costo de las vidas. Si algo caracteriza lo actual es 
que los ingresos de la industria y la tecnología no se 
traducen en bienestar común sino en riqueza adicional 
para élites gerenciales, políticas y funcionariales. 
Peligros en la alteración del entorno por el espíritu de 
lucro que convierte en asalariado al investigador, al 
sacerdote, al médico o al poeta. Un estado del alma 
que los hace malvados.

Habrá que tener ojos nuevos para ver en lo visible lo 
invisible… Se disuelven las culturas locales creando 
urbes enormes, sometiendo las fuerzas naturales. 
Crecen las químicas cancerígenas en los hogares, 
aceites del petróleo en las calles, mercurio entre los 
peces,  plomo en el  jabón… Cosechas de algodón 
que secan un lago entero.

Perecerás por tus virtudes, dice la profecía trágica.

La mercancía debiera ser hoy, de nuevo, la hospitalidad, 

la caridad, la salud, el arte, el deporte, el patio del 
recreo. Los reinos del afecto frente a la sociedad 
comercial.

Brecht nos dijo que lo simple es duro de hacer.  Sin 
memoria del pasado no podemos inventar la utopía 
del futuro. Para hacer la revolución habrá que traer 
al presente algunas cosas viejas y olvidadas porque 
hablar del pasado nos puede ayudar a comprender 
mejor el presente.

Cuando Dios creó el tiempo había de sobra, dice un 
proverbio irlandés. Tal vez ésta sea la tarea. Trabajar 
para recuperar el gusto; el placer del aire, del agua, 
del viento, del sol, de la luz y de la tierra; el gusto 
por defender todo esto frente a los que lo quieren 
destruir.

Francesc Reina Peral, pedagogo
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Escolta! És Nadal a Sant Adrià de Besòs

Redacció

Sant Adrià.-
Un any més Sant 

Adrià de Besòs organitza 
una sèrie d’actes i acti-
vitats a la seva agenda 
nadalenca per les festes 
de Nadal. El Concert de 
Nadal de l’Escola Munici-
pal de Música Benet Bails 
tindrà lloc el dijous 19 de 
desembre a les 19 h. Els 
alumnes de l’escola inter-
pretaran un gran repertori 
integrant músiques de 
diferents estils. L’acte 
es celebrarà al complex 
Esportiu Ricart i l’entrada 
és gratuïta.

Per altra banda està 
programat l’Adrilàndia, 
el Saló Infantil i Juvenil 
que aquest any celebra 
el seu 25è Aniversari. 

Diferents tallers, jocs i 
divertits espectacles per 
passar unes hores de di-
versió i alegria a tot aquell 
que s’acosti de manera 
gratuïta al saló. Serà el di-
vendres 3 i dissabte 4 de 
gener de 10.30 a 14h i de 
16.30 a 20h. L’entrada 
a l’Adrilàndia pel carrer 
Joaquim Blume.

Un altre de les acti-
vitats programades i més 
emocionant és la Caval-
cada de Reis el diumenge 
5 de gener a la tarda. 
Ses Majestats els Reis 
Mags d’Orient s’hi apro-
paran a la majoria dels 
diferents carrers adria-
nencs per donar la ben-
vinguda els nens i nenes 
de Sant Adrià. Els Reis  
Mags d’Orient ompliran 
d’alegria totes les llars 

de la ciutat amb la seva 
arribada. Un any més el 
Mapping Nadalenc a la 
façana de l’Ajuntament 
de Sant Adrià convertirà 
el consistori en una pan-
talla gegant d’animació i 
música.

El Centre Cultural 
Besòs organitza el Tió Ge-
gant on podràs fer cagar 
el tió. El dilluns 16 i fins al 
dimecres 18 de desembre 
de 17 a 19 h. Completen 
totes aquestes activitats 
de Nadal la Cartera Reial 
que farà arribar les cartes 
als Reis Mags el diven-
dres 20 de desembre de 
17 a 19 h.

La ciutat ha programat una sèrie d’activitats per aquest Nadal com el Saló Infantil i Juvenil Adrilàndia els dies 3 i 4 de gener, que arriba a la 
seva 25a edició, i la Cavalcada de Reis el 5 de gener.
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Crisis medioambiental en el Besòs por el 
incendio de Montornès del Vallès

MS

Sant Adrià.-
El incendio en la plan-

ta de reciclaje de disol-
ventes de Montornès del 
Vallès del 11 de diciembre 
ha tenido una víctima im-
portantísima: el río Besòs. 
Algunos de los productos 
que se trataban en la 
fábrica, y parte del agua 
que se utilizó para su 
extinción, han ido a parar 
a las aguas del Besòs. 
Las primeras evidencias 
de que algo no iba bien 
no tardaron en aparecer. 
Multitud de peces han 
muerto a las pocas horas 
de haberse extinguido el 
incendio, incluso ejem-
plares de especies muy 

resistentes, como las car-
pas. Los expertos también 
alertan de la desaparición 
de la anguila, una especie 
en peligro de extinción.   

Por ahora no se sabe 
cuántos peces han muer-
to por la contaminación 
causada por el incendio. 
Lo que sí se sabe es que 
la zona tardará en recupe-
rarse. Porque no es solo 
que hayan desaparecido 
los peces, sino que dicha 
pérdida de fauna también 
perjudicará al resto de 
animales que se alimen-
tan de ellos, como son 
las aves, los mamíferos o 
los reptiles.    

El Parque Fluvial del 
Besòs se reabrió una sema-
na después del incendio, y 

se recomiendó a los vecinos 
que no cogieran agua de 
los pozos cercanos al río, 
ni directamente del Besòs. 
Eso sí, la Agència Catalana 
de l’Aigua ha dejado claro 
que el agua del grifo no se 
ha visto afectada.

La propia ACA ha 
informado que ha comen-
zado a retirar los peces 
muertos del Besòs. Ade-
más, se han comenzado 
a recoger muestras de 
agua desde el lugar del 
incendio hasta la desem-
bocadura en Sant Adrià. 

El Ayuntamiento de 
Sant Adrià ha hecho pú-
blico un comunicado en 
el que informaba de las 
afectaciones graves del 
incendio en la flora y la 

fauna del Besòs. Además, 
anunciaban que pedirían 
a la Generalitat explica-

ciones y que depuren 
responsabilidades de este 
terrible accidente que 

puede retornar a la casilla 
de inicio la recuperación 
del Besòs.   

Los expertos advierten que la zona, en la que aparecieron peces muertos en pocas horas, tardará mucho en recuperarse.

MANEL GÓMEZ

Us desitgem Bones 
Festes i 

feliç Any Nou 
2020



5Desembre 2019 -ActualitatActualitat

Ja està en 
funcionament el nou 
Tanatori del Litoral

Montse Sáez

Sant Adrià-
S e n s e  a c t e 

d’inauguració, amb un 
perfil baix donades les cir-
cumstàncies de protesta 
contra la instal·lació, ha 
començat a funcionar el 
nou Tanatori del Litoral. 
El 10 de desembre es va 
presentar a la premsa 
local un servei novedós 
a la ciutat en un espai en 
desús fins ara. El primer 
equipament funerari de 
Sant Adrià està format 
per cinc sales de vetlla 
individuals de 80 metres 
quadrats que permeten 
als usuaris vetllar els 
seus familiars amb un 
horari flexible. 

El Tanatori del Litoral 
està situat a l’Avinguda 
de la Catalana sense nú-
mero, entre el riu Besòs 
i la Ronda del Litoral, 
a tocar de la Ciutat Es-
portiva Dani Jarque de 
l’Espanyol i de l’arc gòtic 
de Sant Adrià. El respon-
sable del centre, Xavier 
Prats, explica que “des 
del mateix tanatori es po-
drà gestionar tot el pro-
cés, des de la recollida i 
preparació del difunt, fins 
a la vetlla i la cerimònia, 

així com l’enterrament”. 
L’equipament prestarà 
servei a través de cinc 
sales de vetlla amb accés 
independent i directe des 
de l’exterior, de gaire-
bé 80 metres quadrats 
cadascuna, amb vistes 
al riu Besòs, un oratori 
multiconfessional –per 
a cerimònies laiques o 
religioses- amb capacitat 
per a més de 250 perso-
nes assegudes, oficines 
d’atenció als usuaris i un 
servei d’incineració amb 
dos forns que tenen una 
capacitat màxima de 750 
cremacions l’any.

Tanatori del Litoral 
serà també el primer 
equipament de Sant 
Adr ià de Besòs que 
permetrà la inhumació 
d’urnes cineràries, en 
disposar d’un espai a 
l’exterior, anomenat Jar-
dí del record, destinat a 
columbaris. 

Respecte a la polè-
mica que ha envoltat la 
construcció del tanatori, 
amb l’oposició ferma de la 
Plataforma Stop Cremato-
ri, els màxims responsa-
bles de la instal·lació han 
destacat que el centre 
s’ha equipat amb uns fil-
tres de darrera generació 

que impediran qualsevol 
tipus de contaminació 
dels forns crematoris a 
l’aire de la ciutat. De fet, 
és la primera empresa 
privada de Catalunya que 
instal·la aquests filtres 
que, per ara, no estan 
exigits per la legislació es-
panyola en aquest tema. 
Ana Gassió, gerent del 
Tanatori Litoral, ha mani-
festat que no celebraven 
la desestimació de les 
mesures cautel·lars de-
manades per la platafor-
ma i que pretenien aturar 
les obres fins la sentència 
definitiva del conten-
siós administratiu, sinó 
que celebraven l’obertura 
d’unes instal·lacions que 
no existien a Sant Adrià 
i que donarien un bon 
servei a la ciutadania, 
tant adrianenca com de 
les ciutats del voltant. El 
tanatori ha començat ja 
ha funcionar, amb quatre 
incineracions la setmana 
passada i la venda d’un 
dels columbaris.

Acull cinc sales de vetlla amb accés independent, un gran oratori 
multiconfessional i un jardí memorial on s’hi podran inhumar les cendres.

TL

Desestimat el 
contenciós d’Endesa 
contra la declaració 
de BCIL de les 3 
Xemeneies

Redacció

Sant Adrià.-
Després de moltes 

reivindicacions per part 
de la Plataforma per la 
conservació de les Tres 
Xemeneies de Sant Adrià, 
el setembre de 2016 
l’ajuntament de Sant 
Adrià va declarar la tèrmi-
ca de les tres xemeneies 
Bé Cultural d’Interès Lo-
cal (BCIL). Posteriorment 
també va desestimar 
un recurs de reposició 
en contra presentat per 
Endesa. Finalment, el 
març de 2017 Endesa va 
presentar un nou recurs, 
en aquest cas davant 
el jutjat del contenciós-
administratiu.

Ara, aquest 4 de 
desembre, el jutjat del 
contenciós-administra-
tiu número 14 de Bar-
celona ha desestimat 

“íntegrament” el recurs 
d’Endesa tot admetent 
que el procediment de de-
claració de BCIL realitzat 
per l’ajuntament de Sant 
Adrià és correcte tant en 
la forma com en el fons.

La sentència reconeix 
la vàlua de l’informe tèc-
nic redactat per l’Oficina 
de Patrimoni Cultural de 
la Diputació de Barcelona 
utilitzat per l’ajuntament 
per justificar la decla-
ració. A més, reconeix 
valors històrics, socials, 
culturals, arquitectònics, 
científics, tècnics, sim-
bòlics, identitaris i pai-
satgístics als edificis de 
l’antiga tèrmica. Al final, 
arriba a la conclusió que 
“...estamos ante un edifi-
cio que, por muy diversos 
motivos (que deben ser 
analizados de manera 
conjunta y no aislada, 
como hace la parte acto-

ra), reúne los requisitos 
para ser considerado bien 
cultural de interés local.”. 
També s’observa a la sen-
tència la confirmació de 
l’obligació del propietari 
(de moment Endesa) de 
fer un manteniment ade-
quat dels edificis tal i com 
prescriu la Llei de Patri-
moni Cultural Català.

La sentència, tot i la 
seva contundència, enca-
ra no és ferma ja que pot 
ser recorreguda davant 
la sala del contenciós-
administratiu del Tribunal 
Superior de Justícia de 
Catalunya. Esperem que 
no sigui recorreguda i, si 
és el cas, sigui novament 
desestimat el recurs.

MS
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Reconeixement als participants en la 
recerca del nadó al riu Besòs

Gala Marcús

Sant Adrià.-
El passat 12 de des-

embre l’Ajuntament de 
Sant Adrià va dur a terme 
un acte de reconeixement 
als cossos de seguretat 
i les empreses que van 
treballar plegats en el 
dispositiu de recerca del 
nadó que va ser llençat al 
riu Besòs el passat mes 
de setembre.

L’alcalde, Joan Ca-
llau, i diversos regidors 
van estar presents en 
l’acte, que va començar 
amb un breu repàs dels 
fets succeïts al setembre. 
L’edil adrianenc va voler 
fer un incís en la manca 
de suport amb la que els 
dos joves es van trobar.

Callau va recalcar el 
gran treball de Montse 

Estruch, que va ser la 
cap de la complicada 
operació i la cara visible 
davant els mitjans. També 
va agrair la col•laboració 
dels diversos cossos de 
seguretat i va remarcar la 
dificultat presentada pel 

lloc de treball i la pressió 
que suposava la situació 
pels subjectes implicats.

L’acte de reconeixe-
ment va continuar amb el 
lliurament de l’Arc de Sant 
Adrià als representants de 
les diferents institucions 

com a símbol d’agraïment 
i benvinguda a la ciutat. 
Els assistents cridats a 
recollir el guardó van ser:

•El Sotsinspector Sr. 
Hèctor Serrat, cap de la 
Unitat Territorial II. Regió 
d’Emergències Metropo-
litana Nord en represen-
tació dels Bombers de la 
Generalitat de Badalona.

•L’Inspector Sr. Fran-
cisco José García Merino, 
coordinador en represen-
tació del Cos Nacional de 
Policia CNP.

•El Tinent D. Carlos 
Aznar Escribano, de la Sec-
ció de Seguretat del Port de 
Barcelona en representació 
de la Guàrdia Civil.

•El Comissari Sr. Ser-
gi Pla, cap de la Regió 
Metropolitana Nord en 
representació del Cos 
de Mossos d’Esquadra 
CME.

•L’Intendent Alfons 
Sarrias Garcia, en repre-
sentació de l’ABP Bada-
lona.

•El Sotsinspector Isi-
dre Rabassa Arajol, en 
representació del CD St. 
Adrià de Besòs.

•El Caporal Víctor 
Lorente Garcia, en re-
presentació de la Unitat 
Aquàtica.

•El Mosso Ivan Enri-
que Pla, en representació 
de la Unitat Canina.

•El Caporal Joaquim 
Vila González, en repre-
sentació de la Unitat de 
Subsòl.

•El Caporal Roger 
Angües Solans, en repre-
sentació de la Unitat de 
Muntanya.

•El Caporal Ricart 

Abeti Martínez, en repre-
sentació de la Unitat de 
Mitjans Aeris.

•La Caporal Rosa Ra-
mos, en representació de 
l’Àrea de Comunicació.

•El Sergent Jordi Co-
nesa Plana, en represen-
tació de l’ARRO: Àrea 
Regional de Recursos 
Operatius.

•L’Inspector Josep 
Antoni López Garzon, en 
representació de l’AIC: 
Àrea d’Investigació Cri-
minal.

•El Sergent Sr. Julio 
Quesada, en representa-
ció de la Policia Local de 
Sant Adrià.

•El Sr. Gerardo Gan-
tes, cap del centre de 
coordinació en represen-
tació de Salvament Marí-
tim de Barcelona.

•El Sr. Xavier Pereira, 
en representació de la 
Creu Roja.

•L’Edgar González 
Santiago, tresorer i un 
dels responsables de 
l’associació, en represen-
tació de Protecció Civil de 
Sant Adrià.

•El Sr. José Díez Vi-
llares i el Sr. Luis Miguel 
Aparicio Moss, en repre-
sentació de Barcelona 
Cicle de l’Aigua, SA.

•La Sra. Anna Riera 
Puchol, arquitecta partici-
pant directa al dispositiu, 
en representació de la 
Gestora del Parc Fluvial 
del Besòs, Diputació de 
Barcelona.

•El Sr. Magí Riba, en 
representació de la coo-
perativa de Jardiners de 
Sant Adrià.

•El Sr. Juan Martí-

nez, en representació de 
l’empresa Urbaser.

El director d’Alcampo 
Sant Adrià, el Sr. Hugo 
Fanjul, no va poder as-
sistir a la recepció, però 
també va ser cridat, ja 
que el centre va abastar 
el personal de seguretat 
durant l’operació.

Finalment, es va de-
manar Montse Estruch 
que fes un petit discurs 
sobre l’operatiu i la seva 
experiència com a res-
ponsable. L’Intendent va 
apuntar que, tot i el lamen-
table desenllaç dels fets, 
recorda el dispositiu amb 
emoció i orgull, derivat 
de l’unitat dels diferents 
equips. Recorda que a 
l’inici la coordinació del 
dispositiu va ser dura, però 
que al cap de 2-3 hores els 
equips van engranar per-
fectament i es van centrar 
en la recerca. L’objectiu 
comú i l’aportació d’idees i 
consells per part dels dife-
rents cossos els van ajudar 
a assolir el seu propòsit, 
trobar el nadó. Montse 
Estruch va agrair les facili-
tats que tothom va posar 
a l’hora de treballar i la “no 
individualitat” de tots els 
companys que compartien 
un objectiu comú. Va voler 
agrair també el respecte de 
la ciutadania i els mitjans 
de comunicació, que com 
que no podien ajudar en 
l’operació, els van deixar 
espai i privacitat per tre-
ballar. L’Intendent va con-
cloure la intervenció fent 
èmfasi en la coordinació 
i unitat de l’equip i en la 
satisfacció amb el treball 
realitzat. 

MS

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m
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Jordi Albert nega 
que la futura Llei 
de Contractes de 
Serveis a les Persones 
obri les portes a les 
privatitzacions

Redacció

Sant Adrià-
El diputat republicà 

Jordi Albert va explicar 
el passat 9 de desembre 
els detalls de la mal ano-
menada “Llei Aragonés”, 
també en com afectaria 
en casos concrets de 
ciutats com Sant Adrià. 
La llei busca crear una 
regulació pròpia que primi 
la qualitat del servei per 
damunt el preu. La llei ha 
estat el tema de la tertúlia 
organitzada per Esquerra 
Republicana al Centre 
Republicà Adrianenc.

 El diputat d’Esquerra 
Republicana de Cata-
lunya Jordi Albert, ha 
detallat els aspectes més 
polèmics de la Llei de 
Contractes de Serveis a 
les Persones, en tràmit 
parlamentari. Albert ha 
destacat l’esperit de la 
llei, que va impulsar el 
conseller Romeva. Ac-
tualment, la llei estatal 

vigent reforça una pràc-
tica històrica per la qual 
prima el preu a la qualitat 
a l’hora d’assignar un 
contracte. Amb aquesta 
nova llei catalana es vol 
donar preeminencia a la 
qualitat del servei que 
serà determinant a l’hora 
d’adjudicar el guanyador 
d’un concurs.

 Amb aquest canvi 
d’enfocament vol evitar-
se que grans empreses 
multiservei guanyin els 
concursos amb ofertes 
econòmiques que rebaixen 
la qualitat i tanquen la por-
ta a empreses cooperati-
ves i de proximitat. 

Amb les eines que 
incorpora la llei podrien 
evitar-se casos com el 
de Clece a Sant Adrià. 
Albert ha analitzat aquest 
concret de Sant Adrià 
i com afectaria si la llei 
fos vigent. En aquest ser-
vei d’atenció domiciliària 
no es va poder rescin-
dir el contracte malgrat 

l’incompliment flagrant de 
les condicions establertes 
per l’administració.

 La nova llei vol es-
tablir mesures de control 
objectiu de la qualitat. 
En aquest sentit Albert 
ha explicat que aques-
ta llei dóna seguretat a 
l’administració pública 
a l’hora d’exigir criteris 
de responsabilitat so-
cial en les clàusules dels 
contractes. També en el 
control del compliment de 
la qualitat, incorporant el 
control objectiu de la qua-
litat, la figura del respon-
sable del contracte per 
part de l’administració, i 
mesures per a l’extinció 
del contracte.

El diputat i ponent de la llei ha desmuntat la campanya creada en contra 
d’aquesta llei.  

ERC SAB

Desestimació de 
l’apel·lació de les 
mesures cautelars 
sol·licitades per la 
Plataforma Stop 
Crematori SAB

Redacció

Sant Adrià.-
La Plataforma Stop 

Crematori SAB informa 
que, en data 28 de nov-
embre de 2019, ha sigut 
notificada la sentencia 
945/2019 que acorda 
desestimar l’apel·lació 
de les mesures cautelars 
sol·licitades, que tenien 
com objectiu la paralit-
zació de les obres fins 
la sentència definitiva 
del contenciós adminis-
tratiu.

Els jutges han ar-
gumentat que “la seva 
eventual estimació hau-
ria estat una resolució 
avançada del litigi prin-
cipal; la qual cosa resul-
ta inadmissible en seu 
de mesures cautelars”. 
També justifiquen que la 
petició de les mesures 
cautelars “era i és prema-
tura en si mateixa”.

La plataforma con-
fiava amb els informes 
ambientals i de salut pre-
sentats com arguments 
de pes a una sentència 
favorable de les mesures 
cautelars, però no ha 
estat el cas, i en conse-
qüència , el principi de 
precaució no s’ha pogut 

desenvolupar en aquest 
marc jurídic.

Stop Crematori és 
conscient que els jutjats 
contenciosos administra-
tius tenen com a finalitat 
principal vetllar per a la 
legalitat dels actes de 
l’administració pública 
que la llei determina, 
però en la situació actual 
d’emergència climàtica 
consideren que no es po-
den obviar els motius am-
bientals i de salut. Amb 
tot, destaquen positiva-
ment que la sentència no 
dona arguments que posi 
en risc la base argumental 
de la reclamació principal 
en relació a possibles irre-
gularitats en la concessió 
de les llicències, com per 
exemple l’atorgament de 
les llicències ignorant un 
informe negatiu del Se-
cretari municipal.

Tant la Plataforma 
Stop Crematori com el 
gabinet jurídic que els 
representen, es mostren 
confiades en que final-
ment, la sentencia del 
contenciós administratiu, 
que es troba en la fase 
final, sigui favorable als 
seus interessos i per tant, 
del medi ambient i de la 
salut dels veïns i veïnes 

de Sant Adrià.
La Plataforma és cons-

cient que es troben davant 
d’una lluita molt llarga, di-
fícil i molt costosa, contra 
dues institucions públi-
ques (Ajuntament de Sant 
Adrià i Consell Comarcal 
del Barcelonès) i els in-
teressos d’una empresa 
privada (Tanatori Litoral 
S.L) . Per això informa que 
continuarà amb les se-
ves campanyes de micro-
mecenatge per a fer front 
a les elevades despeses 
judicials.

La Plataforma vol 
agrair l’esforç de cente-
nars de persones que li 
estan fent costat, tant a 
nivell personal, emocional 
i econòmic, fent possible 
que aquesta batalla de 
“David contra Goliat” es 
pugui lliurar fins el final.

La plataforma també 
informa que ha començat 
la 4ª campanya de micro 
donacions de 2 euros 
per ajudar a les despe-
ses judicials. Entre les 
persones participants es 
sortejarà un panera de 
nadal. Podreu col·labora 
i informar-vos els dis-
sabtes de desembre, de 
11:30h a 13:30h a la 
Plaça de la Vila.

JOSEP CUBIAS
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Un monument amb 
gairebé 1.700 tubs 
de ferro recordarà les 
persones afusellades 
al Camp de la Bota

Redacció

Sant Adrià-
El Bosc d’empremtes, 

de l’artista Francesc 
Abad, estarà format per 
1.686 tubs de ferro que 
estaran disposats en 36 
fileres. Cada tub tindrà 
6 metres d’alçada i 50 
mil·límetres de diàmetre. 
Estaran situats sobre una 
empremta digital de 12 
metres d’allargada i gai-
rebé 8 metres d’amplada. 
L’empremta i els tubs 
representaran la singu-
laritat de cadascuna de 
les 1.686 persones que 
van ser afusellades pel 
franquisme al Camp de 
la Bota entre els anys 
1939 i 1952. L’obra 
evoca un raspall dispo-
sat cap per amunt sobre 
una empremta dactilar. 
És una imatge inspirada 
en la cita “cal passar el 
raspall a contrapèl per 
la història”, del filòsof 
Walter Benjamin.

El Bosc d’empremtes 
serà especialment visible 
des de la Ronda Litoral. 

Estarà ubicat en una 
zona central del futur 
parc Campus Diagonal-
Besòs, que el Consorci 
del Besòs està construint 
en uns terrenys ubicats 
entre el Fòrum i el barri 
de la Mina. Una part 
d’aquest espai formava 
part de l’antic Camp de 
la Bota.

El projecte artístic 
preveu convertir el lloc en 
un parc memorial, amb 
la creació d’itineraris 
que recorrin els projec-
tes memorials realitzats 
anteriorment a la zona. 
En aquest sentit, un mur 
situat a uns metres del 
Bosc d’empremtes ex-
plicarà la història del 
Camp de la Bota durant 
el franquisme i la post-
guerra. Uns bancs amb 
forma de fletxa senya-
litzaran un recorregut 
pels altres espais de 
memòria que ja estan 
ubicats en llocs pròxims: 
Fraternitat (1992), placa 
d’homenatge als veïns 
del Camp de la Bota 
(2015) i Parapet de les 

executades i els execu-
tats (2019), obra també 
de Francesc Abad.

La Direcció General 
de Memòria Democràti-
ca, organisme que depèn 
del Departament de Jus-
tícia, finançarà el Bosc 
d’empremtes, el mur 
explicatiu i les senyalit-
zacions de l’itinerari. El 
pressupost d’aquestes 
actuacions és d’uns 
500.000 euros. Els tre-
balls tindran una durada 
d’uns sis mesos i co-
mençaran quan s’acabi 
la urbanització del parc, 
que es preveu que estigui 
enllestida al març del 
2020. El projecte artís-
tic ha anat a càrrec del 
Memorial Democràtic, 
l’ens públic dedicat a la 
recuperació i el foment 
de la memòria.

El Departament de Justícia, a través de la Direcció General de Memòria 
Democràtica, hi destina uns 500.000 euros. 

ERC SAB

ERC Sant Adrià demana 
exempcions per a 
famílies vulnerables 
en la zona de baixes 
emissions

ERC SAB

Sant Adrià.-
U n  c o p  m é s , 

l’ajuntament ha desapro-
fitat una nova oportunitat 
per lluitar de forma real 
contra la contaminació 
a Sant Adrià, una ne-
cessitat de primer ordre 
i una demanda social 
reiterada.

 De fet, el grup re-
publicà ha fet un esforç 
ingent per intentar recom-
pondre una ordenança 
que perdia tot el seu 
sentit inicial, malgrat que 
hauria de ser l’equip de 
govern i no l’oposició qui 
realment portés la inicia-
tiva en la lluita contra la 
contaminació.

També lamenten la 
tendència de l’equip de 
govern socialista a co-
piar les recomanacions 
de l’AMB sense tenir 
en compte les especi-

ficitats de Sant Adrià 
ni buscar, en cap cas, 
l’excel·lència.

Defensa de famílies 
amb pocs ingressos

Esquerra sosté que 
l’actual ordenança és poc 
sensible amb les famílies 
amb pocs ingressos que 
no tenen alternativa al 
cotxe per als seus des-
plaçaments, i proposa 
introduir una esmena 
amb l’objectiu de reduir 
l’impacte socioeconòmic 
d’aquesta mesura sobre 
la ciutadania més vulnera-
ble, unes famílies que tin-
drien dret a una exempció 
de dos anys.

Alhora, i en el context 
de donar solució a les 
especificitats de la ciutat, 
proposen una exempció 
horària els dimarts al 
migdia, per facilitar que 
els marxants del mercat 
d’encants puguin entrar 

i sortir del municipi per 
a la realització de la seva 
activitat.

Manca d’indicadors 
ambientals

Entre les al·legacions 
presentades els republicans 
també reclamen incloure 
indicadors ambientals per 
tal d’avaluar l’eficàcia de 
la mesura. En l’actual pro-
jecte no hi ha cap memòria 
d’avaluació de l’impacte 
ambiental, ni objectius a 
curt i mitjà termini, així com 
tampoc cap càlcul de la 
reducció de la mobilitat en 
vehicles privats per complir 
els valors recomanats per 
l’Organització Mundial de 
la Salut.

Actualitat

El grup municipal d’Esquerra Republicana ha presentat al·legacions a 
la restricció de vehicles en la Zona de Baixes Emissions (ZBE), ja que 

considera que aquesta ordenança té mancances, és poc ambiciosa, és 
insuficient per tal de poder reduir les emissions de manera efectiva i pot 

afectar les famílies més vulnerables.
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L’Associació Juvenil 
Barnabitas inaugura 
una instal·lació 
per acollir dos 
nous serveis, una 
ludoteca i un espai 
maternoinfantil

Gala Marcús

Sant Adrià-
L’Associació Juvenil 

Barnabitas, de Sant Adrià 
de Besòs, ha inaugurat 
un nou espai educatiu, 
lúdic i cultural per a la 
població infantil de la 
ciutat. El local, situat al 
número 72 del Carrer 
Mare de Déu del Carme, 
acollirà els dos nous ser-
veis que l’agrupació ha 
posat en marxa. L’acte 
d’inauguració va ser el 
18 de desembre, i es va 
presentar l’espai enllestit 
que es posarà en funcio-
nament durant la primera 
quinzena del mes de ge-
ner. L’acte, conduït pel 
President de l’Associació 
Barnabitas Juan Vizcai-
no, va comptar amb la 
presència de l’Alcalde 
Joan Callau, el Regidor 

i Tinent d’Alcalde Juan 
Carlos Ramos, la cap de 
l’àrea SS Montse Campa-
ma, la Directora de l’Àrea 
de Negocis de Sant Adrià 
i Santa Coloma de Caixa-
Bank Carme Garcia, el 
Director de l’oficina 0329 
de CaixaBank Víctor Her-
nández, el Coordinador 
de la xarxa socioeduca-
tiva de la Fundació Pere 
Tarrés Raúl Avellaneda i 
el Rector de la parròquia 
Sant Joan Baptista Pare 
Mariano.

L’Associació Juvenil 
Barnabitas aposta sem-
pre per nous projectes 
que donen oportunitats 
als nens, joves i famílies 
que més ho necessiten. 
Aquest nou espai sorgeix 
a partir de la localització 
de mancances sociocul-
turals a la ciutat. Com a 
solució de la necessitat 

d’oferir dos nous serveis 
al territori, s’ha creat 
aquest espai per a la 
ludoteca i l’assistència 
maternoinfantil.

Juan Vizcaino va ma-
nifestar que la implicació 
en el territori i el treball 
comunitari són pilars bà-
sics per a la millora de 
l’entorn i per fomentar 
un model de ciutadania 
activa i participativa. Va 
explicar que el motor prin-
cipal de la ludoteca serà 
el joc, ja que proporciona 
beneficis en l’evolució i 
el desenvolupament dels 
nens, que exploren el seu 
entorn, els éssers i els ob-
jectes que els envolten. 

El nou local, situat al Carrer Mare de Déu del Carme n°72, ha estat 
completament redissenyat per tal d’acollir totes les activitats que 

tindran lloc en els serveis de la ludoteca i l’espai maternofilial. 
GALA MARCÚS

Tot Art recapta més 
de 3.650 euros per 
la Marató de TV3 i 
anuncia que serà la 
darrera vegada

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 17 de nov-

embre, la botiga i escola 
de belles arts adrianenca 
Tot Art, en col·laboració 
amb la Colla Castellera 
de Sant Adrià, van or-
ganitzar un matí solidari 
en benefici a la Marató 
de TV3 amb exhibicions, 
tallers, i la seva tradicio-
nal subhasta de quadres 
i productes fets a mà. 
En total van recaptar 
2.075,82 euros. Però 
encara tenien un as més 
a la màniga.

El mateix dia de la 
Marató, aquest passat 
15 de desembre, van 
dur a terme el sorteig de 
tres paneres amb pro-
ductes de proximitat i 
serveis i experiències que 
van aportar una trente-
na de comerços de la 
ciutat. Amb la venta de 
paperetes, van arribar 
als 3655,82 euros, un 
èxit més d’una iniciativa 
que va començar fa una 

dècada i que enguany ha 
arribat a la fi del camí.

Així ho ha anunciat 
la Montse Roqueta. Ella, 
la seva germana i la seva 
mare, van impulsar les 
subhastes solidàries en 
benefici de la Marató fa 
una dècada. “Les tres 
ho hem fet el millor que 
hem sabut. Amb encerts 
i/o errades, però sempre 
amb la voluntat de recap-
tar diners per la causa, 
barrejant l’amor a l’art i la 
participació veïnal. Podem 
presumir de sentir-nos 
molt recolzades, però la 
feina la fem soles i sovint 
és feixuga i poc valorada. 
Disculpeu si em tiro flore-
tes però la nostra activitat 
també ha engrescat a més 
adrianencs a organitzar 
actes per recaptar diners, i 
això és molt positiu. Sem-
pre dic que La Marató treu 
el millor i el pitjor de ca-
dascú i cada edició n’hem 
vist de tots colors. Però la 
vida és curta, molt curta, 
i hem escollit quedar-nos 
només amb les coses bo-

niques. I també em sento 
orgullosa de que no tenint 
cap associació de comer-
ciants a sant Adrià centre/
nord (o digue-li com vul-
guis) hi hagi companys 
comerciants que ens unim 
amb aquesta excusa i col.
laborem per fer un món 
una miqueta millor”.

La Montse reconeix 
que la trucada que va re-
bre de la cap d’activitats 
de la Marató per felicitar-
les per tots aquests anys 
de col·laboració els va 
arribar al cor, però ne-
cessitaven parar. “Ja fa 
un parell d’anys que volia 
parar però crec que, arri-
bats en aquest punt, puc 
estar molt orgullosa de 
fins on hem arribat. Ens 
hem deixat la pell i ara 
toca parar”.

TOT ART

Després de 10 anys, han arribat al final del camí en la seva feina 
solidària.



10-Desembre 2019 Actualitat

Nou Pla Econòmic 
i Financer que 
periodifica 17 dels 
52 milions d’euros 
previstos en inversions

Redacció

Badalona.-
El govern municipal 

portarà el pròxim di-
marts, 17 de desembre, 
al Ple de l’Ajuntament de 
Badalona el Pla Econòmic 
i Financer previst per a 
l’any 2020. Aquest Pla 
periodificarà les despeses 
per acomplir els objectius 
de la Llei d’Estabilitat 
Pressupostària de l’any 
2012, coneguda com a 
“Llei Montoro”. Segons 
aquesta Llei cap admi-
nistració pot superar la 
despesa de l’any anterior 
i en el cas de Badalona, 
l’exercici del 2018 va 
superar l’any 2017.

Aquest anunci l’ha 
fet aquest matí l’alcalde 
de Badalona, Álex Pastor, 
en una roda de premsa, 
acompanyat de la regi-
dora de l’Àmbit de Re-
cursos Interns, Habitatge 
i Salut, Teresa González, 
i l’interventor general 
de l’Ajuntament, Julián 
Álamo. L’alcalde ha ex-
plicat que el govern ja ha 
mantingut dues reunions 
amb tots els grups muni-
cipals per explicar el Pla 
Econòmic i Financer (PEF) 
i demanar propostes a la 

resta de grups per tal de 
poder aprovar-lo al Ple 
municipal. Aquest Pla 
periodifica 17 dels 52 
milions d’euros previstos 
en inversions

La Llei d’Estabilitat 
Pressupostària i Sosteni-
bilitat Financera (LOEPSF) 
contempla l’anomenada 
“regla de despesa”, una 
taxa de referència ba-
sada en el creixement 
de l’economia que el 
Ministeri d’Economia cal-
cula a partir de la mitjana 
mòbil del creixement del 
Producte Interior Brut 
(PIB). Aquesta regla va 
sorgir en el marc de la 
crisi econòmica que va 
afectar Espanya i que 
perseguia la contenció de 
la despesa i l’estabilitat 
dels pressupostos pú-
blics. Això significa que 
cap administració pública 
pot superar la despesa de 
l’any anterior per sobre 
d’aquesta taxa, encara 
que, com és el cas de 
Badalona, tingui superà-
vit i hagi reduït el deute 
o tingui una situació de 
solvència amb més de 
130 milions d’euros de 
tresoreria.

L’alcalde de Badalo-
na, Álex Pastor, ha ex-

plicat que Badalona va 
incomplir aquesta regla 
l’any 2018 bàsicament 
per l’increment de les 
inversions. Álex Pastor 
ha afegit que “som molts 
els ajuntaments que ja 
tenen un Pla Econòmic 
i Financer aquest any. A 
Barcelona, per exemple, 
el tenen municipis com 
l’Hospitalet de Llobregat, 
Terrassa, Sabadell, Rubí, 
Sitges, Esplugues de Llo-
bregat i així fins a un total 
de 138 a tot Catalunya, 
i una llarga llista a tot 
Espanya”.

La proposta del PEF 
presentada consisteix 
a periodificar les inver-
sions pendents tenint en 
compte totes aquelles 
que, probablement, no 
podran executar-se en 
l’exercici del 2020, de 
manera que es preveu 
executar-les en exercicis 
posteriors. L’objectiu 
és evitar que l’aplicació 
del PEF afecti les des-
peses de les partides 
ord inàr ies i  garant i r 
les inversions previs-
tes, aconseguint que no 
s’afecti el funcionament 
diari de l’Ajuntament i 
l’execució prevista de 
totes les inversions.

COMUNICACIÓ BDN

Propostes municipals 
en l’àmbit de la 
mobilitat pel 2020 

Redacció

Badalona.-
El passat 3 de des-

embre es van presentar 
les actuacions en l’àmbit 
de la mobilitat que el Go-
vern municipal té previst 
desenvolupar durant el 
pròxim any.  Entre aques-
tes actuacions destaquen 
la voluntat de pacificar el 
carrer Francesc Layret i 
la creació d’una zona de 
baixes emissions (ZBE) al 
barri del Progrés.

Durant la sessió, la 
regidora de l’àrea de Medi 
Ambient i Mobilitat, Rosa 
Trenado, ha explicat da-
vant el plenari que s’està 
treballant en un estudi so-
bre l’ordenació i mobilitat 

del barri del Centre. Aquest 
estudi avalua i controla 
factors com els accessos 
viaris que hi ha al barri, 
l’estacionament existent, 
la capacitat logística de 
l’entorn i, especialment, 
les possibilitats per desen-
volupar i millorar la xarxa 
de transport públic en la 
zona. L’objectiu de l’estudi 
és identificar les mesu-
res i canvis necessaris 
per aconseguir una millor 
mobilitat en el barri que 
inclogui la pacificació del 
carrer Francesc Layret.

La regidora Trenado 
també ha explicat que el 
govern preveu introduir 
durant l’any 2020 una 
zona de baixes emissions 
(ZBE) al barri del Progrés 

que permeti reduir el tràn-
sit i redistribuir el model 
de mobilitat d’aquesta 
àrea. La tria d’aquest ba-
rri per introduir la ZBE se 
sustenta en criteris objec-
tius, ja que és la zona de 
la ciutat que aplega més 
equipaments de serveis 
(escoles, instituts, cen-
tres assistencials, etc.) 
i que, per tant, té més 
tendència a l’ús del vehi-
cle privat.

Durant el plenari tam-
bé s’han treballat altres 
projectes com la implan-
tació d’un carril bici a la 
zona nord de Badalona, 
el projecte europeu UR-
BACT, o la consolidació 
i ampliació dels camins 
escolars a la ciutat.
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Campanya de recollida de joguines noves 
de Creu Roja pels infants en risc d’exclusió

Redacció

Santa Coloma.-
Tots els infants, sigui 

quina sigui la situació so-
cioeconòmica de la seva 
família, tenen dret al joc i 
a la igualtat d’oportunitats. 
És per això que, especial-
ment en les dates nadalen-
ques, des de Creu Roja es 
vol defensar el dret a que 
tots els infants puguin gau-
dir d’una joguina nova.

Amb aquest objectiu, 
es posa en marxa un any 
més la campanya Els seus 
drets en joc a la ciutat de 
Sant Adrià del Besòs.

Educar en la solida-
ritat és la millor manera 
d’ajudar la societat. En 

aquest cas concret, edu-
cant a través de l’ús dels 
jocs i les joguines. Es pot 
col·laborar portant una 
joguina nova, educativa, 
no bèl·lica (que no fomenti 
la violència), no sexista 
(que fomenti la igualtat 
de gènere) i cooperativa 
(per compartir les esto-
nes de joc i fomentar els 
valors de la solidaritat i la 
cooperació).

Es  poden por ta r 
aquestes joguines a les 
oficines de Creu Roja Bar-
celonès Nord: Av. Alfons 
XIII, 349 de Badalona, de 
dilluns a dijous (de 8 a 14 
h i de 15 h a 17 h) i els 
divendres (de 8 a 15 h). 
També es poden portar 

a les diverses entitats i 
empreses que col·laboren 
amb la campanya. El te-
lèfon disponible per tal 
d’informar-se dels punts i 
dies concrets de recollida 
és el 93 464 06 09.

Ta m b é  e s  p o t 
col·laborar amb el temps, 
donant suport en les tas-
ques logístiques de re-
collida de joguines i de 
preparació dels lots que 
s’entreguen posterior-
ment a les famílies.

Per compartir una es-
tona solidària amb altres 
persones voluntàries del 
municipi, cal trucar al te-
lèfon 93 464 06 09 o en-
viar un correu a informacio.
bcnnord@creuroja.org.

Es pot participar portant una joguina nova als diversos punts de recollida o a les oficines de Creu Roja Barcelonès Nord.

CREU ROJA
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Local Social: Ateneu Adrianenc
C. Andreu Vidal, 7. Sant Adrià de Besós (08930)

 
La Penya Espanyolista felicita 

a tots els adrianencs 
i en especial als seus socis.

BONES FESTES

Tornen a casa la 
majoria de famílies de 
les finques adjacents a 
l’edifici enderrocat al 
barri de La Salut

Redacció

Badalona.-
El passat 9 de desem-

bre van poder tornar als 
seus habitatges 39 perso-
nes de les famílies afec-
tades pel desallotjament 
dels seus immobles a 
causa de l’enderrocament 
de l’edifici del passatge 
de la Torre número 16 
del barri de la Salut de 
Badalona.

A primera hora del 
matí els operaris de les 
diferents companyies 
de subministrament han 
procedit a restablir els 
serveis bàsics, com ara 
aigua, electricitat, gas i 
telefonia.

El bloc de pisos del 
passatge de la Torre va 
haver de ser desallotjat 
urgentment per qües-
tions de seguretat el 
passat 28 d’octubre i, 
posteriorment, de ma-
nera preventiva les 14 
finques adjacents més 
properes incloses en un 
perímetre de seguretat. 

El 4 de novembre van 
començar els treballs per 
enderrocar l’edifici del 
passatge de la Torre 16, 
després d’avaluar i cons-
tatar el risc de col·lapse 
de l’immoble i de deter-
minar-se que s’havia de 
demolir. Aquests treballs 
es fan de manera manual 
a causa de la complexitat 
de l’operació, per evitar 
danys als immobles ad-
jacents i per recuperar el 
màxim de pertinences de 
les famílies afectades.

El 4r tinent d’alcalde 
i regidor de l’Àmbit de 
Govern i Territori, Rubén 
Guijarro, ha manifestat 
que “estem contents per-
què totes aquestes famí-
lies hagin pogut tornar 
a les seves llars i estem 
treballant perquè, si les 
condicions meteorològi-
ques i l’actual ritme de 
les obres ho permeten, 
cap al dia 20 d’aquest 
mes puguin tornar a casa 
seva els veïns i les veïnes 
dels 7 habitatges que 
encara no ho poden fer 

perquè es troben al costat 
de l’enderrocament de 
l’edifici del passatge de 
la Torre número 16”.

El  regidor Rubén 
Guijarro ha afegit que 
l’empresa continua amb 
les feines de desenru-
nament i de recuperació 
amb cura del màxim de 
pertinences dels veïns de 
passatge de la Torre i que 
espera finalitzin tots els 
treballs a finals del mes 
vinent.

L’Ajuntament de Ba-
dalona manté l’allotjament 
d’emergència, fins que fi-
nalitzin les tasques de de-
molició, per a les perso-
nes que vivien a l’edifici 
que s’està enderrocant 
i per als 7 habitatges 
a tocar de passatge de 
la Torre número 16 que 
encara no poden tornen 
a casa seva.

Actualitat

El Centre del Carme 
ja s’abasteix amb 
energia renovable

Redacció

Badalona-
El Centre Sociosa-

nitari del Carme de Ba-
dalona disposa d’una 
coberta solar fotovol-
taica, instal·lada en els 
últims mesos per l’AMB. 
La instal·lació és la més 
gran d’aquest municipi 
en règim d’autoconsum, 
és a dir, d’aquelles que 
aprofiten tota la energia 
generada per a consumir-
la en el propi edifici on hi 
ha instal·lades les plaques 
solars. En aquest cas, la 
potencia de generació 
total és de 80kWp.

El projecte ha su-
posat una inversió de 
110.074.57 euros, IVA 
inclòs, a càrrec de l’AMB; 
tindrà una vida útil garan-
tida mínima de 30 anys, i 
es calcula que en 7 anys, 

la inversió estarà amor-
titzada. L’equipament 
que abasteix, el Centre 
Sociosanitari del Carme, 
dóna un servei bàsic a 
la població de Badalona i 
té un ús intensiu, ja que 
està obert 24 hores i 365 
dies a l’any. Per tant, té 
un consum molt intensiu 
d’energia. Gràcies a la 
instal·lació feta per l’AMB 
es preveu generar uns 
130.000kWh/any, que 
equivaldran a aproxima-
dament a un 15% del 
consum total de l’edifici.

Des que, a mitjans del 
mes d’agost, es va posar 
en marxa la instal·lació, 
aquesta ja ha produït 
38.000kWh d’energia 
neta de km0, que contri-
bueixen a la lluita contra 
l’emergència climàtica.

C o m  e n  t o t a 
instal·lació solar, la pro-

ducció d’energia en aques-
ta coberta solar és inferior 
durant mesos de tardor i 
hivern, donat que la ra-
diació del sol és menor. 
Per tant, caldrà esperar al 
segon trimestre de 2020 
per veure la instal·lació a 
ple rendiment. Es preveu, 
doncs, que durant els 
mesos de primavera i estiu 
els estalvis econòmics, 
energètics i d’emissions 
augmentin significativa-
ment. A nivell de balanç 
econòmic, aquesta infra-
estructura energètica su-
posarà un estalvi econò-
mic per a l’Ajuntament 
de Badalona i la seva ciu-
tadania en els propers 30 
anys, donat que un 15% 
de les necessitats ener-
gètiques de l’edifici no 
tindran cap cost, evitant 
les oscil·lacions de preu 
del mercat elèctric.

COMUNICACIÓ BDN

MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

El bloc de pisos del passatge de la Torre va haver de ser desallotjat 
urgentment per qüestions de seguretat el passat 28 d’octubre.
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PLAÇA MACIÀ, 6-9 - SANT ADRIÀ DE BESÒS - 08930
TEL. 93 462 62 07 

    BOCADILLERIA       CERVECERIA
      CREPPERIA          PIZZERIA

Bon Nadal i 

Feliç Any Nou!!

Actualitat

“Entre Fronteres”, 
la nova exposició 
de fotografies de 
Salvador Llos

Redacció

Badalona.-
L’Exposició fotogràfi-

ca “Entre Fronteres”, de 
Salvador Llos Candal, es 
pot visitar des del passat 
12 de desembre a la sala 
d’exposicions “Joan Vila 
i Plana” de l’Agrupació 
Fotogràfica Sant Adrià de 
Besòs (C/ Doctor Barra-
quer, n°6, baixos). A par-
tir de les 20 hores es pot 
visitar la mostra, que serà 
gratuïta i estarà oberta al 
públic de dilluns a dijous 
(de 19 a 21 hores).

El seu autor, Salvador 
Llos Candal, defineix així 
el recull de fotografies:

Entre fronteres - Sem-
pre hi ha un horitzó per 

seguir caminant
“Aquest cop no va 

d’un viatge d’alta mun-
tanya, sinó d’una expe-
dició feta el 2018 a les 
fronteres entre el sud-
oest d’Etiòpia i el sud-est 
de Sudan del Sud.

La formàvem 14 per-
sones, bascos, navarresos 
i catalans. El propòsit era 
visitar i conviure durant 
un mes amb tribus on els 
seus costums i formes de 
viure no han variat molt 
amb el pas del temps.

Al començar a pre-
parar el viatge, va ser 
prioritari determinar qui-
nes eren les tribus més 
interessants per visitar 
així com la seva situació 
política-social de la regió, 

per evitar zones conflic-
tives. Finalment varem 
optar pels Niangatom, 
els Konso, els Surma, els 
Mursi i els Hamer.

Aquestes tribus se-
minòmades són pastors 
i en menor mesura agri-
cultors. Els seus ramats 
són la seva gran riquesa 
i això fa que en èpoques 
de sequera es desplacin 
d’un costat a l’altre de les 
fronteres, fet que provoca 
contínues lluites entre 
ètnies per aconseguir les 
millors terres de pastures 
i conreus.

SALVADOR LLOS

BON NADAL I FELIÇ ANY
 2020

ANY INTERNACIONAL DE LA SANITAT VEGETAL
Salut de les plantes, seguretat alimentària, 

protecció del medi i de la biodiversitat.

La Generalitat 
presenta els treballs 
inicials del PDU de 
l’autopista C-31 al 
govern i a tots els 
grups municipals de 
Badalona
Durant la trobada s’han exposat les alternatives que es contemplen 

i s’ha establert el compromís de treballar per un acord de ciutat 
consensuat.

Redacció

Badalona.-
La Generalitat de Ca-

talunya va presentar el 
passat 4 de desembre 
a l’edifici El Viver de 
l’Ajuntament de Badalona 
els treballs inicials del Pla 
Director Urbanístic (PDU) 
de l’autopista C-31 al 
Govern municipal, als re-
gidors i regidores de tots 
els grups polítics presents 
al consistori i a repre-
sentants de la Federació 
Associacions de Veïns de 
Badalona (FAVB). Durant 
la trobada, el secretari ge-
neral de Territori i Soste-
nibilitat, Ferran Falcó, ha 
plantejat les diverses op-
cions en què es treballen 
que inclouen la millora, 
pacificació o soterrament 

de l’autopista al seu pas 
per la ciutat.

Ara, s’obre un perío-
de en què tots els grups 
estudiaran les diverses 
opcions i podran valorar-
les coneixent els costos, 
avantatges i inconve-
nients que se’n deriven 
de cadascuna d’elles. 
L’objectiu és trobar punts 
d’acord que permetin es-
tablir un full de ruta com-
partit. A partir d’aquest 
consens es podrà obrir 
un procés de participació 
ciutadana que acabi de 
perfilar el projecte i pos-
sibiliti la transformació 
de Badalona cap a una 
ciutat més cohesionada i 
homogènia.

Després de la troba-
da, l’alcalde Álex Pastor 
ha destacat que “estem 

davant d’un repte de futur 
molt important i que ha 
de significar l’eliminació 
de la barrera física i so-
cial que suposa per a la 
nostra ciutat l’autopista 
C-31”. Pastor ha explicat 
que “no estem parlant 
d’un projecte que esde-
vindrà una realitat d’avui 
per demà, però és tan 
important i necessari que 
l’hem d’entomar amb la 
màxima ambició i amb el 
compromís de treballar 
perquè sigui una solu-
ció definitiva i sobretot 
consensuada per tota la 
ciutadania”.
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Badalona recupera part de la Via Augusta 
romana que travessava la ciutat

Redacció

Badalona.-
Els espais arqueolò-

gics de la ciutat romana 
de Baetulo es veurà in-
crementat amb la recu-
peració del tram de la Via 
Augusta, una de les més 
antigues d’Hispània i que 
va ser la infraestructura 
que facilità la romanit-
zació de la península 
ibèrica, descoberta a la 
ciutat.

La construcció d’un 
nou edifici d’habitatges 
al barri de Coll i Pujol, 
de Badalona, ha posat al 
descobert el traçat de la 
Via Augusta a la ciutat 
romana de Baetulo que 
connectava les principals 
ciutats romanes, des de 
Cadis fins a Narbona, on 
enllaçava amb altres vies 
que conduïen al centre de 
l’Imperi. 

El tram descobert, 
situat a 350 metres de 
la porta occidental de la 
ciutat, consta d’uns 40 
metres de llarg i té una 
amplada de 5,5 metres. 
Tot i que encara està en 
fase d’estudi, la cronolo-
gia dels paviments més 
antics d’aquesta part, ens 
situen a la primera meitat 
del segle I aC, moment en 
què es fundà la ciutat de 
Baetulo.

La reforma més im-
portant, i que li va donar 
el nom pel qual és cone-

guda, es va fer sota el 
mandat d’August als da-
rrers anys del s. I aC, tot 
i que partia d’una via pre-
existent coneguda com a 
Via Heraclea, i que havia 
estat una infraestructura 
clau per a la romanització 
de la península. 

A més de la via s’han 
documentat diversos edi-
ficis que marquen una 
ocupació d’aquest espai 
des del segle I aC fins 
al s. V-VI dC, i per tant 
formen un conjunt molt 
rellevant per conèixer el 
suburbium occidental 
de la ciutat de Baetulo, 
i el poblament del seu 
territori. Es tracta d’un 
edifici destinat a tallers 
metal·lúrgics d’època 
tardo republicana, un 
recinte funerari del s. I 
dC, i finalment un edifici 
monumental i un mauso-
leu funerari de finals del 
s. IV-V.

La intervenció ar-
queològica que ha per-
mès la troballa de la via i 
d’algunes construccions 
datades entre el segle I 
aC i el VI dC, ha estat 
assumida per BeCorp, 
propietària del solar, i 
portada a terme per Glo-
bal Geomàtica sota la 
direcció de l’arqueòleg 
Mikel Soberón sota la 
supervisió del Museu 
de Badalona i el Servei 
d’Arqueologia de la Gene-
ralitat de Catalunya.

Un tram de la via 
es conservarà atesa la 
seva importància per a la 
comprensió del territori 
i de l’evolució històrica 
de la ciutat de Baetulo, 
així com pel seu valor 
patrimonial en relació a 
la romanització de Ca-
talunya. També es con-
servarà l’edifici absidial 
del segle V-VI, donada 
la seva enorme singulari-
tat. L’empresa promotora 
BeCorp es farà càrrec 
d’integrar aquest conjunt 
al nou edifici de pisos i 
el cedirà a l’Ajuntament 
perquè en un futur pugui 
formar part dels espais 
visitable del Museu.

Aquestes restes per-
meten elaborar un discurs 
sobre l’ocupació humana 
del territori des del mo-
ment fundacional de Bae-
tulo fins a l’antiguitat tar-
dana, quan la ciutat vivia 
un moment de decadèn-
cia. Aquest fet -700 anys 
d’història ininterrompuda- 
i la singularitat d’algunes 
troballes justifiquen que 
una part del solar (180 
m2) s’incorpori, en un 
futur proper, als espais 
arqueològics gestionats 
pel Museu de Badalona.

Segons l’alcalde de 
Badalona, Álex Pastor, la 
troballa de la Via Augus-
ta, juntament amb els al-
tres edificis, és important 
perquè permet explicar 
el poblament i l’ocupació 

del territori i la importàn-
cia de Baetulo en aquest 
territori. Pastor ha afegit 

que “Badalona podria 
ser la primera ciutat de 
Catalunya que tindria una 

part del tram urbà de la 
Via Augusta romana mu-
seïtzada”.

COMUNICACIÓ BDN

Us desitja Bones Festes i que 
comenceu l’any amb bona vista

Un tram del jaciment descobert s’incorporarà als espais arqueològics de la ciutat romana de Baetulo.

Us desitja un Bon Nadal!

Maragall, 18 - 08930 Sant Adrià de Besòs 
Tel. 93 462 18 56
Fax: 93 462 62 10
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Farmàcies de torn - GENER 2020

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336

Serveis
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Dimecres 1
Pi i Gibert, 66

Dijous 2
Gran Via CC, 26

Divendres 3
Av. Catalunya, 92-94

Dissabte 4
Platja, 82

Diumenge 5
Andreu Vidal, 2

Dilluns 6
Av Fernández Márquez, 73-75

Dimarts 7
Via Trajana, 20 local 6

Dimecres 8
Av. La Catalana, 125

 Dijous 9
Miquel Servet, 7-9

Divendres 10
García Lorca, 1
Dissabte 11

Mar, 18
Diumenge 12 
Pi i Gibert, 66

Dilluns 13
Gran Via CC, 26

Dimarts 14
Av. Catalunya, 92-94

Dimecres 15
Platja, 82
Dijous 16

Andreu Vidal, 2
Divendres 17

Av Fernández Márquez, 73-75
Dissabte 18

Via Trajana, 20 local 6
 Diumenge 19

Av. La Catalana, 125
Dilluns 20

Miquel Servet, 7-9
Dimarts 21

García Lorca, 1

 Dimecres 22
Mar, 18

Dijous 23
Pi i Gibert, 66
Divendres 24

Gran Via CC, 26
Dissabte 25 

Av. Catalunya, 92-94
Diumenge 26

Platja, 82
Dilluns 27

Andreu Vidal, 2
Dimarts 28 

Av Fernández Márquez, 73-75
Dimecres 29

Via Trajana, 20 local 6
Dijous 30

Av. La Catalana, 125
Divendres 31

Miquel Servet, 7-9

BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
Has d’ordenar-te la teva vida, reestructurar el teu 
habitatge, crear nous objectius i sortir de la situació en 
la qual et trobes i això et farà gastar molta energia. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
En general, aquest mes estaràs refugiat molts estones 
en la teva llar, solament, reflexionant en veu alta sobre 
la teva vida i els teus fracassos. 

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
Quant a la teva vida personal i social, estaràs més 
tranquil per norma general, amb menys ansietat que de 
costum. Estaràs més relaxat i assossegat.

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
El terreny laboral porta ofertes i propostes laborals però 
fins que no estiguin signades, no donis gens per fet 
perquè tot podria canviar en qüestió de minuts. 

AQUARI (21 gener-19 febrer)
La teva vida personal i les teves relacions amb els altres seran 
d’allò més cridaner, a remarcar: comences una trasformación 
total la qual cosa et portarà a canviar d’amistats.
 
PEIXOS (20 febrer-20 març)
L’ocupació que comencis ara ja no canviarà fins que et 
retiris; has vingut a fer un treball i ara toca posar-se 
de debò a fer-ho.

ARIES  (21 març-20 abril)
Has d’estar molt despert i saber a tot moment què 
fer, dir o callar. És el mes de les oportunitats: tot va 
si pot ser per a tu.

TAURE  (21 abril-20 maig)
La teva vida anirà més folgada, els diners passarà a 
un segon pla. Fins ara, t’has dedicat a gastar molt per 
sobre de les teves possibilitats.      

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Comences un nou cicle, tot comença a veure’s des 
d’un altre angle. Ara hi haurà plans en parella, de dos, 
i buscaràs, entre altres, una nova casa.   

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Quant a l’amor, deixa de dubtar. Si estàs en una nova 
relació, amb una nova parella, no pots seguir dubtant 
d’ella. Si esteu junts, és per alguna cosa.

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
A l’àrea laboral, tot anirà sobre rodes, com de costum. 
Aconseguiràs els teus objectius traçats, fins i tot els 
superaràs, els fruits els veuràs ràpidament. 

VERGE (24 agost-2 setembre)
Has d’ordenar-te la teva vida, reestructurar el teu 
habitatge, crear nous objectius i sortir de la situació en 
la qual et trobes i això et farà gastar molta energia. 




